



National Indigenous Peoples Day Statement by the National Council of Women of Canada (NCWC)

(La version française suit ci-dessous)

The National Council of Women of Canada (NCWC) recognizes National Indigenous Peoples Day as a vital occasion to honour the rich heritage, diverse cultures, and significant contributions of First Nations, Inuit, and

Métis peoples across Canada.

Marked each year on June 21—the summer solstice—this day holds deep cultural significance and serves as a time to celebrate Indigenous resilience, strength, and ongoing advocacy for self-determination and justice.

We acknowledge the enduring impacts of colonialism, including the legacy of residential schools, the Sixties Scoop, and the systemic inequities that Indigenous communities continue to face. NCWC stands in solidarity with Indigenous women, girls, Two-Spirit, trans, and gender-diverse people, affirming the urgent need for safety, respect, and full inclusion.

First introduced in 2007, Canada ratified the [United Nations Declaration on the Rights of Indigenous Peoples \(UNDRIP\)](#) in 2021, thereby committing to the necessity of addressing historical injustices, protecting Indigenous rights, and ensuring meaningful participation in decision-making processes.

On this day, we reaffirm our foundational values of respect, integrity, diversity, community, gender equality, peace, and democracy. We are dedicated to advancing these principles as central tenets towards reconciliation and justice, and to supporting reconciliation through meaningful action and partnership.

We encourage all Canadians to participate in events and conversations that celebrate Indigenous achievements and foster understanding, respect, and allyship. Together, we can help build a future where Indigenous peoples thrive with dignity, equality, and self-determination.



Déclaration du Conseil national des femmes du Canada (CNFC) à l'occasion de la Journée nationale des peuples autochtones

Le Conseil national des femmes du Canada (NCWC) reconnaît la Journée nationale des peuples autochtones comme une occasion importante de rendre hommage au riche patrimoine, à la diversité culturelle et aux contributions significatives des

Premières Nations, des Inuits et des Métis à travers le Canada.

Célébrée chaque année le 21 juin, jour du solstice d'été, cette journée revêt une profonde signification culturelle et permet de célébrer la résilience, la force et la lutte continue des peuples autochtones pour l'autodétermination et la justice.

Nous reconnaissons les effets durables du colonialisme, notamment l'héritage des pensionnats indiens, la rafle des années soixante et les inégalités systémiques auxquelles les communautés autochtones continuent de faire face. Le CNFC est solidaire des femmes, des filles, des personnes bispirituelles, transgenres et de genre divers autochtones, et affirme le besoin urgent de sécurité, de respect et d'inclusion totale.

Introduite pour la première fois en 2007, [la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones](#) a été ratifiée par le Canada en 2021, qui s'est ainsi engagé à réparer les injustices historiques, à protéger les droits des Autochtones et à garantir leur participation significative aux processus décisionnels.

En ce jour, nous réaffirmons nos valeurs fondamentales que sont le respect, l'intégrité, la diversité, la communauté, l'égalité des sexes, la paix et la démocratie. Nous nous engageons à promouvoir ces principes comme principes fondamentaux de la réconciliation et de la justice, et à soutenir la réconciliation par des actions et des partenariats significatifs.

Nous encourageons tous les Canadiens à participer à des événements et à des conversations qui célèbrent les réalisations des peuples autochtones et favorisent la compréhension, le respect et l'alliance. Ensemble, nous pouvons contribuer à

bâtir un avenir où les peuples autochtones prospèrent dans la dignité, l'égalité et l'autodétermination.